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 عقب نشینی درباره 
دوچرخه  سواری زنان

امام جمعه رفسنجان گفت: به 
عنوان یک طلبه امر به معروف و 
نهی از منکر را وظیفه خود می  دانم 
و این سخنان را از ســـر دلسوزی 
و خیرخواهی با نیت ارشاد و هدایت 
جامعه مطــــــرح می کنم. حجت 
الاسلام اصغر عسکری اظهارداشت: 
دوچرخه سواری حرام ذاتی نیست 
اما دوچرخه سواری خانم ها باید 
حرمت داشته باشـــــد در حضور 
مردان و در ملا عام به صلاح آنها و 
جامعه نیست. وی اظهـــارکرد: با 
شهرداری و شورای اسلامی شهر، 
اداره تربیت بدنی، آموزش و پرورش 
و دانشگاه ها صحـــبت کردیم که 
فضای امنی در یـــکی از نقاط شهر 
فراهم شــود که خانم ها دوچرخه 
سواری کنند.وی خـــــاطرنشان 
کرد: قبل از این هم در یکی از 
هنرستان های شهر مکانی را فراهم 
کردیم و تجهیزات و دوچرخه هم 
خریداری شد که بانوان بتوانند به 
 دور از چشــم نامحرمان از ورزش 

دوچرخه سواری استفاده کنند.

سـرمقــاله

توفیق در مذاکرات و احیای برجام بستگی به این دارد که 
طرف های مذاکره کننده از جانب پایتخت های خود تا چه اندازه 
اختیارات داشته باشند و چقدر خواهان توافق در قالب برجام 
باشند. یا اینکه مانند گذشته اگر مثل آمریکا که چند سال پس 
از انعقاد برجام از توافق خارج شد این توافق جدید را نفی کنند. 
نوع برخورد دیگر نیز این است که طرف ایرانی این احساس را 
داشته باشد که در اداره امور مردم و ایجاد رفاه در جامعه تغییر 
حاصل شود و با این رویکرد در مذاکرات حاضر شود تا روزنه 
امیدی برای رفع تحریم ها به وجود آید. از طرف دیگر طرفین 
دیگر نیز به این نتیجه برسند که احیای برجام در حال حاضر 
بهترین اتفاقی است که می تواند برای همه طرفین رخ دهد و 
دنیا هم از این توافق استقبال می کند. البته هنوز اطلاعاتی از 
درون مذاکرات به بیرون درز نکرده که بدانیم درون مذاکرات 
چه می گذرد و چه گفت وگوهایی میان طرفین مذاکره برقرار 
است اما آنچه که گفته می شود این است که همه طرف ها از 
پیشرفت مذاکرات ابراز رضایت می کنند و همین امر را می توان 
پایه ای برای صعودی بودن سیر مذاکرات در نظر گرفت. البته 
این گفته بدین معنا نیست که دیگر هیچ اختلافی در کار 
نیست بلکه طبق گفته ها اختلافات کم تر شده است. نکته مهم 
اینجاست که طرف اروپایی نیز از این حالت عدم تعادل خسته 
شده و تعلل بیش از حد برای رسیدن به توافق نیز به سود آنها 
نیست. چرا که ایران پیشرفته و صنعتی بیشتر و بهتر می تواند 
با آنها تجارت و داد و ستد کند و از بازارهای ایران سود ببرند و 
متقابلا سود برسانند. سود بردن و سود رساندن امری دوجانبه 
است که صرفا در شرایط آرامش و مسالمت امکان پذیر است نه 
در شراط تهدید و تحریم. البته رسیدن به توافق باز هم در گرو 
این است که خواسته های طرفین مذاکره احصاء شود و  مورد 
قبول سایر طرف ها قرار گیرد. قدر مسلم خواسته های ایران 
مشخص است که برداشتن تحریم ها، راستی آزمایی و تضمین 
برای عدم خروج آمریکا از برجام است. خواسته  های طرف مقابل 
نیز بازگشت ایران به تعهدات و وظایف خود در قالب برجام و 
توقف غنی سازی است. در نتیجه اگر اروپایی ها و آمریکا در 
مذاکرات شرایط ایران را پذیرفتند و اختلافات درون مذاکره 
مرتفع شد همان طور که مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا 
گفته می توان در هفته های آینده از توافق صحبت کرد اما اگر 
این روند شکل نگیرد و طرفین بخواهند بر مواضع خود بمانند 
و تغییری حاصل نکنند، نمی توان انتظار داشت که به زودی 

شاهد توافق وین باشیم.

عزم جدی طرفین برای توافق 

 پوتین و رئیسی 
در مسکو دیدار می کنند

یک رسانه روسی بدون ارائه جزئیات اعلام کرد که دیدار 
روسای جمهور روسیه و ایران، هفته بعد در مسکو انجام 
خواهد شد. شبکه تلویزیونی روسیا- ۱ روسیه درباره دیدار 
روسای جمهور روسیه و ایران گزارش داد ولادیمیر پوتین 
رئیس جمهور روسیه هفته بعد برای مذاکره در مسکو، میزبان 
سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور ایران است. این شبکه 
روسی زمان دقیق دیدار میان دو رئیس جمهور و موضوعاتی 
را که مورد بحث قرار خواهند داد، اعلام نکرد. سرگئی 
لاوروف، وزیر خارجه روسیه نیز روز جمعه درخصوص سفر 
آتی سیدابراهیم رئیسی، رئیس جمهور کشورمان به مسکو 
گفت: این سفر کوتاه اما مهم است. زمان آن رسیده است 
که تعاملات که عموما نزدیک و منظم است و قربانی ویروس 
کرونا شده است در بالاترین سطح ازسرگرفته شوند. وی 
افزود: اهمیت این بازدید در وهله اول لزوم برآورد دستورکار 
کلی با توجه به تغییرات انجام گرفته در ریاست جمهوری 

ایران است. 

 پیگیری قضائی بازنشدن 
ایربگ خودروها

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس یازدهم 
پیگیری قضائی باز نشدن ایربگ خودروهای تصادف تلخ 
بهبهان را ممکن دانست و گفت: با جلب نظر کارشناسی 
این حق برای خریداران محفوظ است که از خودروسازان 
شکایت حقوقی کنند. فرهاد طهماسبی در مورد تصادف 
زنجیره ای بهبهان و باز نشدن ایربگ خودروهای 
ایرانی اظهار کرد: کیفیت و ایمنی خودرو از تعهدات 
خودروسازان است. امروز آنها به تکنولوژی دسترسی 
دارند و برای فراهم کردن بی نقص امکانات مکلف هستند. 
نماینده مردم نی ریز و استهبان در مجلس یازدهم گفت: 
ایربگ یکی از امکانات خودروهای ایرانی عرضه شده به 
بازار است. اگر نظر کارشناسی بر این باشد که نقص فنی 
خودروها باعث تصادف شده است یا حتی میزان خسارات 
وارد شده به مردم را تشدید کرده است، خودروسازان 

مسئولند تا پاسخگوی خسارات مادی و معنوی باشند. 

صادرات عسل و میگو به چین
معاون اقتصادی وزیر خارجه با اشاره به اجرایی شدن 
قرارداد ۲۵ ساله میان ایران و چین گفت: با هماهنگی و 
همت وزارت کشاورزی می توانیم به خصوص در آبزیان به 
صادرات قابل توجهی برسیم و طرف چینی اعلام کرده به 
زودی مجوز صادرات عسل و میگو صادر می شود. مهدی 
صفری با اشاره به برگزاری جلسه دیروز ستاد هماهنگی 
روابط اقتصادی خارجی با موضوع مناطق آزاد گفت: 
امروز به بررسی سرمایه گذاری در مناطق آزاد و بررسی 
مشکلات و اینکه چگونه می توان به رفع چالش ها کمک 
کرد نشستی را با آقای سعید محمد رئیس مناطق آزاد 
کشور برگزار کردیم. صفری افزود: مناطق آزاد می تواند 
برای ما یک منبع ارزی بالایی برای صادرات و تولید و 
صدور خدمات مهندسی به شمار رود و آقای محمد رئیس 
مناطق آزاد کشور گزارشی را از سرمایه گذاری و موانع 
و چالش ها و همچنین امتیازاتی که این مناطق دارد را 
ارائه دادند و ارگان های مختلف نیز نقطه نظرات خود 

را اعلام کردند. 

 حذف ارز ترجیحی 
بدون آلترناتیو تبعات دارد

رئیس فراکسیون مقابله با آسیب های اجتماعی مجلس با 
بیان اینکه بودجه ۱۴۰۱ بودجه عجیب و غریبی است، گفت: 
البته همه ما درک می کنیم که بودجه در ۱۴۰۱ باید قدری 
انقباضی باشد، اما در برخی حوزه ها مثل حوزه آسیب ها جفا 
می شود. احمد نادری افزود: بودجه ۱۴۰۱ بودجه عجیب و 
غریبی است. البته همه ما درک می کنیم که بودجه در ۱۴۰۱ 
باید قدری انقباضی باشد، مسائل زیاد و پول کم است و همه 
این ها را می فهمیم. اما در برخی حوزه ها مثل حوزه آسیب ها 
جفا می شود. وی اظهارکرد: دولت رویکرد خاصی دارد. برای 
اولین بار است که دولت رسما به زیرمجموعه هایش نامه زده 
که حق ندارید با مجلس مذاکره کنید که بودجه دستگاه تان 
را افزایش دهند. این چیزی است که تاکنون به این معنا در 

این چند دهه وجود نداشته است.

خبـــر

آرمان ملی: رئیس جمهور با گرامیداشت جایگاه والای 
مادران و همسران شهدا، گفت: پروردگار متعال آنان را که 
در ایمان و ایثار، الگوی همه بانوان ملت شریف ایران هستند، 
در زمره جرعه نوشان کوثر نبی منعمان سفره صبر زینبی و از 
همنشینان صلحا و شهدا قرار خواهد داد. آیت ا... سیدابراهیم 
رئیسی در پیامی به همایش تکریم مادران و همسران شهدا 
که به مناسبت سالروز وفات حضرت ام البنین)سلام ا... علیها( 
برگزار شد، تصریح کرد: ملت شهیدپرور ایران به وجود چنین 
بانوان شکیبا و شایسته بر خود می بالد و راه و منش و سلوک 
آنان را سرمشق همه زنان و مادران نسل های کنونی و آتی این 
سرزمین کهن می داند. رئیس جمهور گفت: درود و سلام خدا بر 
ارواح پاک همه شهیدان و ایثارگران والامقام و پاک سیرت که 
در راه پاسداشت دین و میهن، با از خودگذشتگی و نثار جان، 
مایه عزت و سربلندی نظام اسلامی و سعادت و بلندآوازگی 
ملت بزرگ ایران شدند. سلام و درود خدا بر مادران و همسران 
شهیدان و همه بانوان گرانقدری که با ایمان راسخ و تحمل همه 
دشواری ها، همراهان همیشگی اسوه های جهاد و مقاومت 
بودند و امروز نیز الگوهای بی بدیل و مروجان حقیقی مکتب 
ایثار و شهادت هستند. به یقین در سایه چنین جایگاهی، 
مادران و همسران معظم شهدا از منزلت والایی برخوردارند 
و پروردگار متعال آنان را که در ایمان و ایثار، الگوی همه 
بانوان ملت شریف ایران هستند، در زمره جرعه نوشان کوثر 
نبی منعمان سفره صبر زینبی و از همنشینان صلحا و شهدا 
قرار خواهد داد. جمهوری اسلامی ایران همواره مدیون همت 

و تلاش بانوانی با ایمان و صبور است که اسوه های مقاومت در 
دامان آنان بالیدند. ملت شهید پرور ایران نیز به وجود چنین 
بانوان شکیبا و شایسته بر خود می بالد و راه و منش و سلوک 
آنان را سرمشق همه زنان و مادران نسل های کنونی و آتی 
این سرزمین کهن می داند. اینجانب با گرامیداشت سالروز 
وفات شیرزن شجاع و ایثارگر حضرت ام البنین)س(، این 
مناسبت را فرصتی ارزشمند برای قدردانی از مجاهدت بانوان 
مؤمن و انقلابی کشور می دانم که با کلام و رفتار خویش راه 
پرفروغ جلوه های ایثار و شهادت را به بهترین وجه، درخشان 
و جاودانه نگه داشتند. همچنین لازم می دانم ضمن قدردانی 
از برگزارکنندگان این مراسم معنوی و فرهنگساز، از پروردگار 
متعال سلامت و عزت همه مادران و همسران شهدا و همه 
بانوان ایثارگر ایران اسلامی را در ادامه راه نورانی شهیدان و 
گسترش ارزش های اسلامی، مسئلت دارم. امید آنکه به فضل 
الهی دعای خیر این عزیزان بدرقه راه مردم و پشتوانه ای برای 

دولت در خدمتگزاری بیشتر به ملت شهید پرور ایران باشد. 
  تقویت صندوق توسعه ملی 

همچنین روز گذشته نخستین جلسه هیأت امنای صندوق 
توسعه ملی روز یکشنبه به ریاست سیدابراهیم رئیسی تشکیل 
شد و در آن پیشنهاد اهرمی کردن منابع ریالی صندوق 
در اعطای تسهیلات ریالی به تصویب رسید. براساس این 
مصوبه به منظور افزایش پوشش تسهیلات ریالی و اهرمی 
کردن منابع، هیات عامل صندوق توسعه ملی مجاز است در 
قراردادهای سپرده گذاری ریالی صندوق مزبور، به نسبت یک 

سهم صندوق و تا حداقل دو برابر آن سهم آورده بانک عامل 
از منابع داخلی خود را منظور نماید. تقویت اقدامات صندوق 
برای وصول مطالبات سر رسید شده مصوبه دیگری بود که بر 
اساس آن هیات عامل صندوق توسعه ملی مجاز است برای 
تسریع در وصول مطالبات معوق خود بابت تسهیلات اعطایی 
از محل منابع صندوق، نسبت به تملک دارایی ها و سهام بانک ها 
و تسهیلات گیرندگان ذیربط و یا مشارکت در طرح های پربازده 
اقدام نماید. بر اساس مصوبه »شرط رعایت سند ملی آمایش 
در تصویب طرح ها« نیز مقرر شد کلیه بانک های طرف قرارداد 
صندوق توسعه ملی قبل از اعطای تسهیلات از محل منابع 
صندوق توسعه ملی از انطباق طرح یا پروژه با سند آمایش 
سرزمین اطمینان حاصل نمایند البته این بررسی توسط 
بانک ها نباید موجب تاخیر در اعطای تسهیلات شود. بر اساس 
مصوبه دیگری هیات عامل صندوق توسعه ملی مجاز شد در 
صورت تسویه کامل مطالبات معوق صندوق از سوی تسهیلات 
گیرنده، نسبت به بخشش وجه التزام تاخیر تادیه دین حداکثر 
به میزان مابه التفاوت نرخ وجه التزام با نرخ سود مندرج در 
قراردادهای منعقده اقدام نماید. مدیریت حساب های صندوق 
توسعه ملی نزد بانک مرکزی پیشنهاد دیگری بود که در این 
جلسه به تصویب رسید و بر اساس آن مقرر شد نحوه مدیریت 
و تخصیص منابع ارزی صندوق توسعه ملی نزد بانک مرکزی 
به گونه ای باشد که سهم صندوق توسعه ملی از منابع بلوکه 
شده، متناسب با سهم این صندوق از کل منابع ارزی بانک 

مذکور باشد.

فریدون مجلسی
تحلیلگر مسائل بین الملل 

رئیس جمهور:  

مادران و همسران معظم شهدا الگوی همه بانوان هستند
 ایران همواره مدیون همت بانوانی است که اسوه های مقاومت در دامان آنان بالیدند

سخن روز
چرا ارابه مرگ تولید می کنید؟

ادامه از صفحه اول|  را هم به لحاظ عضویت وزیر اقتصاد 
در شورای رقابت در قبال تولید ارابه مرگ، مسئول دانست. 
نقش شورای رقابت در سال 99 به گفته کارشناسان صنعت 
خودرو باعث افزایش شدید قیمت خودرو در ایران شد. ایران 
از نظر جغرافیایی کشور وسیعی است. با ۲۱7هزار کیلومتر 
جاده، با داشتن ۴۴ میلیون راننده دارای گواهینامه و 33 
میلیون وسیله نقلیه در هزار و ۴7 شهر کشور. این آمارها را 
رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی ناجا اعلام کرده است. به 
گفته سردار حاجیان فرد، در حال حاضر ۴۵ هزار کیلومتر 
جاده اصلی در کشور داریم که ۵6 درصد از تصادفات در ۱۰ 
استان اتفاق می افتد. در حالی که ۱۵8۵ نقطه حادثه خیز در 
کشور داریم که عامل ۵6 درصدی جان باختگان تصادفات 
را به خود اختصاص داده اند. به این بخش از گفته های 
حاجیان فرد توجه کنید: »امروزه سهم خودروسازان در 
میزان کشته شدگان جاده ای کم نیست. برخی خودروسازان 
ارابه مرگ تولید می کنند. پراید و آردی نباید در جاده های 
کشور تردد کنند چراکه ایمنی لازم را ندارند.« همین بخش 
از سخنان سردار را شاهد مثال می گیرم و انگشت اشاره را 
به سوی آخرین نهاد مسئول که سهمی در وقوع حوادث 
جاده ای دارد، نشانه می روم. چرا پلیس ما با علم به اینکه ارابه 
مرگ تولید می شود و اعلام می کند در تولید، استانداردهای 
مورد لزوم رعایت نمی شود و مستقیما از دو محصول پراید 
و آردی یاد می کند، این اتومبیل ها در طول سالیان گذشته 
تولید و نمره گذاری شده اند. می دانیم که ایران و کره جنوبی 
به طور همزمان وارد دنیای تولید اتومبیل شدند. عمر 
هیوندای کره جنوبی هم سن و سال تولید پیکان برادران 
خیامی در ایران است. حالا نگاه کنید به برند هیوندا که 
از آغازین سال های تولید زیر همین نام اما با واریانت های 
مختلف تولید شد و جاده های پنج قاره را در تصرف و بعضا 
درانحصار خود دارد اما پیکان، خواهرخوانده هیوندای 
کره جنوبی در خانواده پرجمعیت ایران خودرو متولد و با 
بی برنامگی مدیران ایران خودرو، ده ها خواهر و برادر ناتنی 
از پدر یا مادرهای مختلف به عنوان فرزند ناقص الخلقه وارد 
جاده های کشور کرده. فرزندان ناقص الخلقه ای که اگر به 
اسامی رنگارنگ آنها از بدو تولد تا این زمان نگاه کنیم، 
نتوانستند دورتر از جاده های ایران جای پایی پیدا کنند و در 

جاده های کشور هم به ارابه مرگ شهرت یافتند.

گزارش »آرمان ملی« از روند احیای برجام:     

مذاكره كنندگان به وين بازگشتند؛ همه چشم انتظار 
 سخنگوی جوزپ بورل: مذاکره کنندگان متعهدند گفت وگوها را با موفقیت به پایان برسانند 

آرمان ملی: دور هشتم مذاکرات وین همچنان ادامه 
دارد، اما برای دومین بار مذاکره کنندگان ارشد کشور های 
عضو برجام برای مشورت به پایتخت هایشان برگشته اند. 
با اینکه برخی رسانه ها نظیر اسکای نیوز عربی به نتیجه 
نرسیدن مذاکرات را دلیل توقف آن اعلام کرده اند، اما 
دلایل متقن تری برای خوشبینی وجود دارد. جوزف 
بورل مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا روز جمعه 
ابراز امیدواری کرده و گفته ظرف چند هفته آینده به 
توافق هسته ای با ایران دست پیدا خواهیم کرد. یک منبع 
آگاه که از محتوای نشست وزرای خارجه کشور های عضو 
اتحادیه اروپا در شهر برست فرانسه خبر داشته نیز به 
نشریه پولیتیکو گفته فضای مذاکرات از کریسمس به این 
سمت بهتر شده است. ما قبل از این نسبت به مذاکرات 
بدبین بودیم، اما الان فکر می کنیم می توانیم به یک توافق 
با ایران دست پیدا کنیم این در حالی است که رابرت مالی 
نماینده آمریکا در امور ایران و سرتیم مذاکره کنندگان 
آمریکایی در وین هم از پیشرفت بسیار محدود مذاکرات 
خبر داده، اما همزمان هشدار داده که در صورت شکست 
دیپلماسی آمریکا گزینه های دیگر را بررسی خواهد 
کرد. با این حال کلید واژه »هفته های آتی« در اظهارات 
مقامات آمریکایی  دیده می شود، اما نه با لحنی دوستانه 
بلکه خصمانه و هشدارآمیز. چنانکه وزیر خارجه آمریکا 
با لحنی تهدیدآمیز نسبت به تحولات هفته های پیش رو 
هشدار داده است. آنتونی بلینکن گفته فقط چند هفته 
دیگر تا بازگشت ایران به تعهدات برجامی اش وقت 
داریم و در غیر این صورت آمریکا باید گزینه های دیگر را 
بررسی کند. آنچه مسلم است مشکل اصلی در مذاکرات 
به اذعان رسانه های آمریکایی درخواست ایران برای ارائه 
یک ضمانت است. ایران از آمریکا خواسته ضمانت بدهد 
که دولت های بعدی مانند ترامپ از توافق حاصله خارج 
نمی شوند. اما دولت بایدن گفته چنین ضمانتی  عملا 
غیرممکن است، اما قطعا آمریکا تمایلی برای خروج از 
توافقی که یک بار دیگر برای آن مذاکره کرده ندارد. این 
گفته ها در شرایطی است که همه طرف ها ضمن اظهار نظر 
در مورد شرایط مذاکرات و حصول توافق بر لزوم مذاکره 
برای کاهش تا رفع اختلافات تاکید دارند و موافقند که 
پنجره دیپلماسی به هیچ عنوان نباید بسته شود. حال 
باید دید ابراز امیدواری ها از پیشرفت کند مذاکرات چه 

میزان تداوم خواهد یافت و آیا اساسا این گشایش ها در 
مذاکرات منجر به بسته شدن پرانتز ها و حل اختلافات 
و در نهایت رسیدن به توافق خواهد شد یا مذاکرات وین 

مراتب دیگری را طی خواهد کرد. 
 زمان بازگشت

هر چند که طرفین برجام از ایران، چین و روسیه گرفته 
تا تروئیکای اروپا نسبت به امیدوار کننده بودن مذاکرات 
و پیشرفت محسوس آن خبر می دهند اما کارشناسان و 
تحلیلگران بر این باورند که تا این پیشرفت ها عملا به 
نتیجه نرسد و شاهد اعلام توافق از سوی طرفین برجام 
نباشیم چندان نمی توان به این ابراز امیدواری ها خوشبین 
بود. چرا که هنوز اختلافات پا برجا است و مذاکرات در این 
راستا سخت پیش می رود. اما شاید موضوع لغو تحریم ها 
و راستی آزمایی از اجرای تعهدات، تضمین عدم خروج 
دوباره آمریکا از توافق از مهم ترین بخش های مورد 
اختلاف میان ایران و ۱+۴ و آمریکا بوده است. در دو هفته 
اخیر مذاکرات بدون توقف و با جدیت بیشتری دنبال شد؛ 
راستی آزمایی و تمهیدات اجرایی برای رفع تحریم ها نیز 
در این دو هفته در اولویت و در دستور کار مذاکره کنندگان 
در وین قرار داشته است و گفته می شود در این رابطه نیز 
پیشرفت هایی انجام شده است. با وجود اینکه برخی اخبار 
و گزارش ها حاکی از دستیابی طرف ها به پیشرفت هایی 
در مذاکرات است اما همچنان بر سر برخی مسائل 
اختلافات جدی وجود دارد که به نظر می آید برای حل 
آنها طرف ها نیازمند مشورت با پایتخت هایشان بوده اند. 
این در حالی است که روز جمعه اعلام شد که بر اساس 
تفاهم انجام شده میان روسای هیأت ، مذاکره کنندگان 
ارشد جمهوری اسلامی ایران و سه کشور اروپایی برای 
انجام امور مربوط به سمت های سیاسی خود و برخی 
مشورت ها، موقتا به مدت دو روز به پایتخت ها بازمی 
گردند. با این وجود، مذاکرات کارشناسی همچنان بدون 
وقفه در وین ادامه دارد و بازگشت مذاکره کنندگان ارشد 
به معنی توقف دور هشتم مذاکرات نیست. گفتنی است 
روسای هیات های مذاکره کننده روز دوشنبه نیز مجدد 
برای ادامه مذاکرات به وین بازمی گردند و گفت وگوها 
در چارچوب دیدارهای دو جانبه و چندجانبه با حضور 
انریکه مورا هماهنگ کننده مذاکرات ایران و ۱+۴ برگزار 
می شود. در همین راستا یک دیپلمات ارشد کشورمان به 

اظهارات اخیر مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا در 
مورد روند مذاکرات وین واکنش نشان داده است. سید 
رسول موسوی در صفحه توییتر خود نوشت: »جوزپ 
بورل مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا احتمال 
برخاستن دود سفید از دودکش هتل  کوبورگ را می دهد. 
حواسمان به تخریب کنندگان تیم مذاکراتی باشد که در 
آتشدان ها آشغال نریزند تا دودهای سفید را سیاه کنند! 
تخریب کنندگان بدانند دود سیاه به چشم همه خواهد 
رفت .« باید منتظر ماند و دید در بازگشت مذاکره کنندگان 
ارشد از پایتخت ها چه تحولاتی پیرامون مذاکرات و توافق 

احتمالی رخ می دهد. 
  هدف مذاکرات لغو تحریم هاست

سخنگوی مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا در 
خصوص مذاکرات وین برای احیای برجام اظهار داشت: 
مذاکرات با هدف احیای توافق هسته ای ادامه دارد و نماینده 
عالی اتحادیه اروپا به عنوان هماهنگ کننده برجام به 
همراه تیم خود تمام تلاشش را برای پیشبرد مذاکرات 
انجام می دهد تا آنها بتوانند با موفقیت به نتیجه برسند و 
برجام را به طور کامل احیا کند. پیتر استاتو گفت: اتحادیه 
اروپا به عنوان هماهنگ کننده برجام، تمام تلاش خود را 
برای ایفای نقش خود و پیشبرد مذاکرات تا الان انجام 
داده و بر پایان موفقیت آمیز متمرکز کرده است. برجام یک 
توافق بین المللی مهم است که پیامدهایی بر ثبات و امنیت 
منطقه ای دارد و بازگشت به اجرای کامل این توافق به نفع 
همه است. این مقام ارشد اروپایی افزود: هدف از مذاکرات 
در وین بازگرداندن برجام به اجرای کامل آن و احترام به 
تعهدات مرتبط توسط همه شرکت کنندگان است. استاتو 
ادامه داد: در هر صورت، زمان به نفع ما نیست و بسیار 
ضروری است که به زودی به یک راه حل برسیم. با این حال، 
ما به عنوان هماهنگ کننده، تمام تلاش خود را برای حرکت 
رو به جلو انجام می دهیم، اگرچه در نهایت پیشرفت به 
آمادگی و تمایل طرف های شرکت کننده برای توافق بر روی 
نتایج نهایی بستگی دارد. ما به تلاش خود برای پیشبرد این 
بحث ها ادامه می دهیم. این روند ادامه دارد و تمام تلاش ها بر 
این است که به نتیجه برسیم. سخنگوی جوزپ بورل تاکید 
کرد: هدف از تلاش های کنونی بازگرداندن آمریکا به برجام، 
لغو تحریم های آمریکا و اطمینان از اینکه ایران به تمام 

تعهدات برجام بازمی گردد، است.

 فریبا عادلخواه به خاطر تخطی
به زندان بازگردانده شد

معاون امور بین الملل قوه قضائیه 
در پاسخ به بیانیه وزارت خارجه 
فرانسه و اظهارات رئیس جمهور 
این کشور در مورد شرایط خانم 
فریبا عادلخواه اظهار داشت: خانم 
عادلخواه تبعه ایران است و دخالت 
قضائی  فرایند  در  کشورها  سایر 
مربوطه را کاملا محکوم می کنیم؛ در 
تمام دنیا وقتی قاضی به دلایلی اجازه 
می دهد زندانی بجای زندان با پابند 
الکترونیکی در منزل حبس خود را 
طی کند، معنای آن این است که 
محدودیت هایی در مورد محدوده ای 
که وی قادر به تردد در آن است، 
اعمال می شود. کاظم غریب آبادی 
گفت: خود فرد زندانی نیز کاملا 
به این محدودیت ها آگاه است و 
می داند که اگر از آن تخطی کند، به 
زندان بازگردانده می شود. وی افزود: 
خانم عادلخواه که اتهامات ایشان به 
عنوان یک شهروند ایرانی طی یک 
فرآیند مستقل قضائی در دادگاه 
صالحه رسیدگی شد، متاسفانه ده ها 
بار آگاهانه از محدوده تعیین شده در 
دوران حبس خانگی تخطی کرده 
و به رغم چندین بار هشدار مقامات 
قضائی، بر این کار اصرار داشته است. 
لذا، اکنون به زندان برگردانده شده 

است. 

یـــادداشت

برخی سیاست ها و طرح های کلان آبی با هزینه های بسیار 
هنگفت بعضا بیش از یکصدهزار میلیارد تومان در کشور در حال 
طراحی و اجرا هستند که دو دوتا چهار تای ساده سیاستگذاری 
نگرانی هایی را در خصوص این سیاست ها مطرح می کند. در 
همین خصوص امروزه میزان تولید محصولات کشاورزی در 
ایران ۱3۰ میلیون تن در سال است که بیش از 3۰ درصد آن 
معادل 36 میلیون تن به ضایعات تبدیل می شود. براساس اعلام 
رسمی معاون وزارت جهاد کشاورزی این میزان ضایعات در 
بخش کشاورزی، به طور تقریبی می تواند نیاز غذایی بین ۱6 تا 
۱8 میلیون نفر را تامین کند و میزان آبی که سالیانه صرف تولید 
این ضایعات شده و از دست می دهیم، 3/9 میلیارد مترمکعب 
است. نکته مهم و قابل توجه آن است که این میزان آب مصرفی، 
تقریبا معادل کل مصرف بخش شرب، خانگی و صنعت در کل 
کشور است. مقدار آب تلف شده ناشی از ضایعات گندم در 
سال -9۲ 93 معادل 93/۱ میلیارد مترمکعب است. مدیریت 
این ضایعات کشاورزی می تواند از واردات حدود ۵ میلیون تن 
محصولات کشاورزی به کشور جلوگیری کند. در استان خراسان 
رضوی سالانه حدود هشت میلیون تن انواع محصولات باغی و 
زراعی برداشت می شود که بر اساس آمار اعلامی از سوی فائو، 3۰ 
درصد از این میزان تولید، یعنی ۴/۲ میلیون تن آن به ضایعات 
تبدیل می شود. ارزش اقتصادی این میزان ضایعات بر اساس آمار 
گمرکی سال ۱39۵ تنها برای استان خراسان رضوی حدود دو 
میلیارد دلار ارزش افزوده برآورد شده است. نکته کلیدی و قابل 
تأمل در این خصوص میزان آب مصرفی ضایعات کشاورزی در 
استان خراسان رضوی یک میلیارد متر مکعب برآورد می شود. 
از سوی دیگر مقدار آب تلف شده ناشی از ضایعات کشاورزی به 
میزان 3/9 میلیارد مترمکعب معادل حدود ۴۵ درصد حجم 
ذخیره شده کل سدهای کشور )سال -9۲ 93( است که ارزش 
اقتصادی آن بیش از 8/۲ میلیارد دلار معادل 36۴ هزار میلیارد 
ریال است. در این بین، طرح شیرین سازی آب دریای عمان 
و انتقال به مشهد با توجیه تامین کسری آب استان در حالی 
به جد در حال پیگیری است که در این طرح قرار است ۲۵۰ 
میلیون مترمکعب آب با هزینه اولیه ۴ میلیارد دلار معادل 
شصت هزار میلیارد تومان برای تأمین نیازهای شرب و صنعت و 
بعضا برخی مصارف خاص کشاورزی استان منتقل شود. برخی 
مطالعات صورت گرفته هزینه اجرای این طرح را تا حدود ۱۲۰ 
هزار میلیارد تومان هم تخمین و برآورد کرده اند. این در حالی 
است که در این استان و طبق آمار رسمی مدیران و مسئولان 
استانی وکشوری تنها سالیانه بیش از یک میلیارد مترمکعب 
آب صرف کشت محصولاتی می شود که به دلیل سوءمدیریت 
و عدم سرمایه گذاری صحیح، در نهایت به ضایعات تبدیل 
می شود و سود حاصل از ارزش افزوده آن نیز معادل ۲ میلیارد 
دلار است. سوال ساده اما کلیدی در این خصوص این است که 
چرا ما حاضریم بیش از ۴ میلیارد دلار هزینه کرده و ۲۵۰ میلیون 
مترمکعب آب را با کلی تبعات و نگرانی های اقتصادی، اجتماعی، 
زیست محیطی، هیدروپلیتیکی و در نهایت امنیتی به مشهد 
منتقل کنیم ولی حاضر نیستیم اندکی از این سرمایه گذاری را 
صرف پیشگیری از هدر رفت یک میلیارد مترمکعبی آب با سود 

معادل حداقل دو میلیارد دلار در استان کنیم؟

سیاستگذاری در طرح های کلان آبی 

حجت میان آبادی
 استاد دانشگاه 

 حضور نیروهای آمریکا
 در سوریه مخل روند سیاسی 

نماینده ویژه دبیـــرکــــل سازمان 
ملل متحد در امور ســـوریه که به منظور 
گفت وگــــو و تبادل نظر در خصوص 
تحولات سوریه در تهران به سر می برد، 
دیروز با وزیر امورخارجه کشورمان دیدار 
و گفت وگو کرد. حسین امیر عبداللهیان 
در این دیدار با قدردانی از نماینده ویژه 
دبیر کل برای کمک به گفت وگو های ملی 
و صلح و ثبات در سوریه، تلاش صادقانه 
جمهوری اسلامی ایران برای موفقیت وی 
در پیگیری روند برقراری صلح و ثبات در 
سوریه را مورد تاکید قرار داد. وزیر امور 
خارجه کشورمان با تصریح بر دیدگاه 
جمهوری اسلامی ایران در خصوص راه 
حل سیاسی بحران سوریه، از ابتدای 
تحولات آن کشور، سازمان ملل متحد 
را بخشی از پیگیری راه حل سیاسی در 
سوریه دانست. امیر عبداللهیان حضور 
غیر قانونی نیرو های آمریکایی در سوریه 
و همچنین حملات رژیم صهیونیستی به 
این کشور را عامل ایجاد خلل در روند 
راه حل سیاسی در سوریه دانست و بر 
ضرورت توجه جامعه بین الملل و سازمان 

ملل متحد به آن تاکید کرد. 

آرمان ملی- حمید شجاعی: پنج ماه از روی 
کارآمدن دولت رئیسی می گذرد و در این ایام برخی 
از وزرا چنان عملکرد انتقاد آمیزی از خود برجای 
گذاشته اند که این نوع عملکردها صدای مجلس اصولگرا 
و حامی دولت را نیز در آورده است .چنانکه مرور اظهارات 
و نطق های پیش از دستور و تذکرات نمایندگان جملگی 
انتقاد به برخی از وزرا بابت عملکردهایشان است. از 
همین رو است که نمایندگان نیز بیکار ننشسته اند و 
حتی برای اینکه اقتدار خود را به رخ برخی وزرا بکشند 
و به آنها گوشزد کنند که اگر روند به همین صورت 
پیش برود مجلس مماشات نخواهد کرد در ظاهر هم 
که شده ابزار نظارتی خود را به میان آورده اند و با سوال 
از وزیر  و استیضاح در مقابل برخی پاستورنشینان قد بر 
افراشته اند. این در حالی است که بیشترین نارضایتی 
.. عبدالملکی  . نمایندگان نسبت به عملکرد حجت ا
وزیر کار و سیدرضا فاطمی امین وزیر صمت  است که 
مسائل مختلفی باعث شده تا نام آنها در صدر استیضاح 
شوندگان قرار گیرد. هر چند که احسان خاندوزی وزیر 
اقتصاد نیز از جمله وزرایی است که نمایندگان چندان 
دل خوشی از عملکردش ندارند اما فعلا وزرای کار و 
صمت سویه پیکان حملات بهارستان نشینان هستند. 
آن طور که از جوانب و شواهد پیدا است و نمایندگان 
مختلف مجلس اذعان دارند امضاهای بسیاری پای 
استیضاح این وزراست اما گویا به هر دلیلی هیأت رئیسه 
مجلس نمی خواهد این استیضاح ها را اعلام وصول کند تا 
احتمالا رابطه خوبش با دولت به هم نخورد . حال باید دید 
این روند تا کجا پیش خواهد رفت و عملکرد وزرا تاحدی 
پیش خواهد رفت که نمایندگان بر استیضاح خود مصر 
و مجد بمانند یا اینکه با تغییر در عملکرد وزرا شاهد پس 

گرفتن امضاها خواهیم بود. 
 لابی ها جواب داد؟

پیرو هر استیضاحی که در مجلس صورت می گیرد 
یک رشته لابی هایی نیز برای از دستور کار خارج کردن 
این استیضاح ها صورت می گیرد که  به نظر می رسد این 
نوع لابی ها در دولت سیزدهم نیز معمول باشد. چنانکه 
خود نمایندگان نیز از این لابی ها برای عدم استیضاح 
وزرا و پس گرفتن امضاها خبر می دهند اما گویا این 
لابی ها تا کنون نتیجه داده و با وجود بارها صحبت از 
استیضاح مجلس رویکرد دیگری پیش خواهد گرفت. 
در همین راستا به نظر می رسد که مجلس تصمیم 
گرفته راهکار طرح سؤال از وزرای دولت را در دستور کار 
خود قرار دهد و بحث استیضاح را فعلا مسکوت بگذارد. 
چنانکه طی روزهای گذشته  حسینعلی حاجی دلیگانی 
نماینده مجلس گفته است: »اگر کسی سوال مطرح 
کرد نمی توان گفت عجله کرده است؛ اما اگر بگویید 
الان استیضاح شود، خب استیضاح بعد از 3 یا ۴ ماه بعد 
از شروع به کار زود است و باید یک مقدار بیشتر حوصله 
کرد تا بتوانیم درست تر قضات کنیم، مگر اینکه یک مورد 
خاصی پیش بیاید.« وی ادامه داد: در حال حاضر من 
معقتدم سوالات باید اتفاق بیفتد، اما درباره استیضاح به 
نظر من حداقل تا عید باید احتیاط کنیم اما به هرحال 
مجلس باید حواسش باشد که تکلیف خود را در بعد 
نظارتی انجام دهد چراکه نظارت تعطیل بردار نیست. 
وی در خصوص مانع شدن همگرایی مجلس و دولت 
از روند درست استیضاح ها بیان کرده؛ »همگرایی باید 
براساس منافع و مصالح مردم اتفاق بیفتد.« این گفته ها 
نشان می دهد که گویا مجلس هنوز سر آن ندارد که با 
دولتیان از سر اقتدار و حقوق مردم برخورد کند و فعلا با 

تعامل و لابی گری مسائل پیش خواهد رفت. 
 حد توانایی وزیر کار 

یک نماینده مجلس در رابطه با جمع آوری 3۲ امضا 
و اعلام درخواست استیضاح حجت اله عبدالملکی وزیر 
کار، تعاون و رفاه اجتماعی، اظهار کرد: با توجه به اینکه 
وزارت کار یک وزارتخانه بسیار سنگین و مهمی است، 
به نظر من نوع انتصابات و عملکردی که وزیر کار در 
این مدت داشته قابل قبول نیست. جبار کوچکی  نژاد 
گفت: اگر ایشان بیاید به سمت استیضاح، قطعا مجلس 
موافق استیضاح است و ایشان برکنار خواهد شد. 
نماینده مردم رشت در مجلس ابراز داشت: ایشان در 
عرض چند ماه نشان داد که توانایی اداره این وزارتخانه 
مهم را ندارد و ضعف مدیریتی شدید در این وزارتخانه 
مشاهده می شود. کوچکی نژاد افزود: در این مدت چند 
ماهه ای که از آغاز به کار دولت و وزرا می گذرد انتصابات 
وزیر کار قابل دفاع نبود و انتصابات سردرگمی داشت؛ 
این در حالی است که این وزارتخانه بسیار مهم است 
و با جمعیت بسیار زیادی از مردم سروکار دارد لذا 
وزیر باید در انتصابات و تصمیم گیری ها خیلی دقت 
کند. انتصابات فامیلی، باندی، جناحی و غیرکارآمد 
باعث شد که این وزارتخانه دچار مشکل اساسی شود. 
احمد علیرضابیگی نماینده تبریز نیز درباره احتمال 
استیضاح عبدالملکی، عنوان کرد: »استیضاح جزو 
حقوق نمایندگان است که می توانند انجام دهند اما 
توفیق استیضاح هم بحث دیگری است. اگر تعدادی 
از نمایندگان بر اساس آیین نامه داخلی مجلس در این 
خصوص استیضاح کنند، جزو اختیارات آنان است و 
کسی هم خرده ای نمی گیرد؛ ولی اینکه این استیضاح 
نتیجه بخش باشد، در موردش شک و تردید وجود دارد.

»آرمان ملی« موضع گیری مجلس در قبال وزرای اقتصادی دولت را بررسی می کند:  

از موضوع استیضاح تا عقب نشینی تاکتیکی
 جبار کوچکی نژاد: استیضاح عبدالملکی به صحن بیاید، رأی می آورد 


